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الهدداء
 وسلم عليه الله صلى ورسوله الله يةدي بي هدذا التوواضع بعملي أتقدم

العمل: هدذا أهددي ثم ... ومن والؤممني

الله رحمه أبي روح إلى

 شملتون الت الصالح بالعمل خاتمتوها وأحسن عمرهدا الله أطال  الحبيبة أمي الى

ًا بدعائها . وعلنيية س

 ودعمن بجانيب ووقف الوقت طوال جهد من معي بذله لا الحبيب زوجي وإلى

وشجعن رعايةة بكل

.  ويةرعاهدم الله يةحفظهم وفارس ,سوزان سلطان أبنائي وإلي

 شجعونيي الذيةن أخوانيي وإلى

 إخراجه, تم حت بجانيب ووقفوا العمل هدذا على أشفوا الذيةن  أساتذتي وإلى

دراست إثراء في والجهد الوقت من مابذلوه وعلى

.................... التوواضع جهدي ثمرة أهددي وجدوا ما أيةن وطن أبناء وإلى
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والتوقديةر الشكر

 عز الله إلى الشكر بخالص أتقدم أن إل القام هذا في ليـسعن

 الدكتو ر/ إلى والحتام والتقديـر الشكر بخالص ثم وجل, ومن

 التطبيقي, الحصاء قسم رئيس العلو م يـو نس, بكلية مو س عادل

 هذه على الشراف في معي بذله الذي الكبي للمجهاو د وذلك

العمل هذا إخراج في لي قدمهاا الت الصدر سعة مع الرسالة

 السو دان بجامعة والعاملي للساتذة الشكر بخالص  أتقدم كما

لي. ومساندتهام لساعدتهام الحصاء قسم

 ووزارة للحصاء الركزي بالجهااز للعاملي مو صو ل والشكر

 معلو مات من إتاحته تم لا الصحة ووزارة الجتماعية الرعايـة

البحث هذا إتمام على ساعدت

 التقانية الفعج بكلية للعاملي والتقديـر الشكر بخالص أتقدم كما

العمل هذا لخراج ووقت دعم من لي قدمو ه لا
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ًا  أسهام من جميع  إلى الشكروالتقديـر تقديـم سو ى ليـسعن وأخي

 أو معلو مة أو فكرة أو برأي كان سو ى العمل هذا إخراج في وساند

تو جيه.

الخي فيه ما إلى يـو فقنا أن تعالى الله نسأل الختام وفي
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 متوعدد الفقر وحساب  السودان في البشي الفقر  حساب أهدمية على الدراسة ركزت         
 الستودامة البشيةة التونمية مؤمشات إحدي البشي الفقر  أن باعتوبار السودان في البعاد

التوحدة. المم لبنيامج النيمائية الهدداف تحقق الت
 الدراسة مشكلة تبلورت الختولفة، ومقايةيسها البشيةة التونمية مفاهديم الدراسة تناولت         

 مع لتتوناسب البعاد متوعدد الفقر أو البشي الفقر بطريةقت البشي الفقر قياس أن في
 الكونيات من جملة الطريةقتوي أغفلت حيث الكونيات حيث من السودان في الفقر طبيعة

ًل, المر غيحقيقي الفقر قياس يةكون بدونيها والت بالسودان الخاصة  يةستودعى الذي ومضل
 جاءت أعله. وقد الذكورتي الطريةقتوي في أغفلت الت الكونيات تراعي أخرى طريةقة إيةجاد

التي: في متومثلة الدراسة أهدداف
للسودان البشى الفقر مؤمش حساب-1
التوحدة)  للسودان. (المم العالي البعاد متوعدد الفقر مؤمش حساب-2
السودان. لوليةات العدل البعاد متوعدد الفقر مؤمش حساب-3
 إنيتوهجه الذي النهج أو بالؤمش التوحدة المم عند البعاد متوعدد الفقر مؤمش مقارنية-4

ووليةاته. السودان في البعاد متوعدد للفقر الباحث
 الصادرة البشيةة التونمية مقايةيس منهجية  الباحث استوخدم الدراسة أهدداف ولتوحقيق         

 مقايةيس  ومنهجية  البشي الفقر مؤمش في ) متومثلة2008–  2007( التوحدة المم عن
 البعاد متوعدد الفقر مؤمش في ) متومثلة2010( التوحدة المم عن الصادرة البشيةة التونمية
ًا (بناه) الباحث صاغه الذي العدل البعاد متوعدد للفقر ومؤمشجديةد العالي،  على استوناد
 حيث السودان  وخصوصية2010 التوحدة المم عن الصادر البعاد متوعدد الفقر مقياس
 العيش) في مستووى ومؤمش التوعليم مؤمش الصحة، (مؤمش الثلث  الفقر مؤمشات حسبت
  وليةة15 الـ قسمت  وليةة), ثم15 النيفصال بعد (السودان الشمالية السودان وليةات جميع

وهدي: أقسام أربعة إلى
النيل, والخرطوم) نيهر (الشمالية، وتضم الشمال * وليةات
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كسل, والقضارف) الحمر، (البحر  تضم الشق  * وليةات
الزرق , وسنار) النيل البيض، النيل (الجزيةرة، تضم الوسط * وليةات
 و فور دار غرب فور، دار شمال كردفان، جنوب كردفان، (شمال تضم االغرب * وليةات
فور) دار جنوب

الوليةات لكل الثلث  الؤمشات نيتوائج بي القارنية وتمت
  ومسح2008 للسودان الخامس التوعداد للحصاء الركزي الجهاز من البيانيات أخذت         
. الحصائي الكتواب واليونيسيف. وكذلك التحاديةة الصحة وزارة قبل  من2010 الس

 الدراسة نيتوائج أهدم تمثلت وقد العامة، النتوائج بإستوخراج الباحث قام ماسبق ضوء وفي     
يةلي: فيما

 الوليةات في البشي الفقر نيسبة %  تتاوح32.7 السودان في البشي الفقر نيسبة       
 وليةة % في48.64 بشي فقر نيسبة وأعلى الخرطوم وليةة % في16.4 نيسبة أدنيى مابي
التوحدة: المم مقياس البعاد متوعدد بالفقر الخاصة النتوائج.      الحمر البحر
  % في30.2 البعاد متوعدد فقر نيسبة أقل بينما سنار وليةة  % في67.4 البعاد متوعدد
الشمالية. وليةة

 البعاد متوعدد الفقر حساب % من58.6 السودان في العدل البعاد متوعدد الفقر بلغ         
 النيل وليةة  % في73.4  العدلة البعاد متوعدد فقر نيسبة أعلى بلغت للباحث.حيث العدل
الشمالية. وليةة  % في33.2 البعاد متوعدد فقر نيسبة أقل بينما الزرق 
 نيهر وليةة  % في45.6 بلغت معدل البعاد متوعدد فقر نيسبة أعلى الشمال وليةات في         
 بلغت بينما  الشمالية وليةة  % في33.2 بلغت معدل البعاد متوعدد فقر نيسبة وأقل النيل
%.35.7 الخرطوم وليةة في الفقر نيسبة

 وليةة  % في65.6 بلغت  معدل البعاد متوعدد فقر نيسبة أعلى الشق  وليةات في         
 بينما  الحمر البحر وليةة % في57 بلغت معدل البعاد متوعدد فقر نيسبة وأقل القضارف

 %.65.5 كسل وليةة في الفقر نيسبة بلغت
 %73.4 بلغت معدل  البعاد متوعدد فقر نيسبة أعلى  الوسط وليةات في         

 وليةة  % في45.3 بلغت البعاد متوعدد فقر نيسبة وأقل  الزرق  النيل وليةة في
 72.2 % و58.4 وسنار البيض النيل وليةت في الفقر نيسبة بلغت بينما الجزيةرة
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 بلغت معدل البعاد متوعدد فقر نيسبة أعلى الغرب وليةات التووالي.    في % على
 %64 بلغت معدل البعاد متوعدد فقر نيسبة وأقل دارفور غرب وليةة % في70.8

 وجنوب كردفان شمال وليةة في الفقر نيسبة بلغت بينما دارفور شمال وليةة في
التووالي.   % على70.2 % 68.3 % 66.8 كردفان وجنوب دارفور

Extract

         The paper concentrated on the significance of the calculation of human 
poverty and multi-dimension poverty in Sudan, as human poverty is one of 
the consistent human development indices which fulfill the objectives of the 
United Nations Development Programs. The paper addressed the human 
development conceptions and its different criteria. The case of the study 
come up that the measurement of human poverty by: human poverty or 
multi-dimension human poverty methods, do not commensurate with the 
nature of poverty in Sudan as per given components, as the two methods 
ignored a group of components that signify Sudan, without which human 
poverty measurement could be unrealistic and misleading, where another 
method that observe these components – which were ignored by the two 
methods mentioned above – need to be fetched. The objectives of the paper 
have come as follows:

1- Calculation of human poverty index in Sudan.
2- Calculation of international multi-dimension poverty index (UN) for 

Sudan.
3- Calculation of modified multi-dimension poverty for Sudan’s provinces.
4- Comparison of UN multi-dimension poverty index with the index of 

method adopted by the researcher for multi-dimension poverty in Sudan 
and its provinces.

         To achieve the objectives of the study, the researcher used the human 
development criteria methodology issued by the (UN) 2007 – 2008, 
represented in the human poverty index and human development criteria 
methodology issued by the UN (2010), represented it the international multi-
dimension poverty index and the multi-dimension poverty index, issued by 
the UN (2010) and Sudan peculiarity, where the researcher calculated the 
three poverty indices: (health index, education index and livelihood standard 
index), in all north Sudan’s provinces. (Sudan is 15 provinces after disunion) 
and the 15 provinces were divided into 4 sections:

* Provinces of the north (Northern Province, River Nile Province and 
Khartoum Province).
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* Eastern provinces include: (Red Sea Province, Kassala Province and 
Gadaref Province).

* Central provinces include: (Gezeira Province, White Nile Province, Blue 
Nile Province and Sinnar Province).

* Western provinces include: (North Kordofan Province, South Kordofan 
Province, North Darfor Province, West Darfor Province and South Darfor 
Province).

         The comparison was done between the results of the three indices to all 
provinces.
         The data was collected from Central Statistics System, Sudan’s fifth 
consensus 2008 and family survey 2010, Federal Ministry of Health and the 
UNICEF, and also the annual statistics book .
Based on the above researcher extracted the general results, the most 
important results of the study is represented in the following:
         The degree of human poverty in Sudan is 32.7%. The degree of human 
poverty in the provinces varies between the minimum degree of 16.4% in 
Khartoum Province and the highest human poverty degree of 48.64% in the 
Red Sea Province. Results related to multi-dimension Human Poverty (UN) 
Criteria:
         Multi-dimension poverty in Sudan reached 50.95% as per the (UN) 
criteria. The highest degree of multi-dimension poverty reached 67.4% in 
Sinnar Province, while the minimum multi-dimension poverty degree 
reached 30.2% in the Northern Province.
         The modified multi-dimension poverty in Sudan is 58.6% from the 
calculation of modified multi-dimension poverty, where the researcher 
found. The highest degree of modified multi-dimension poverty reached 
73.4% in the Blue Nile Province, while the minimum modified multi-
dimension poverty degree reached 33.2% in the Northern Province.
         In the Northern Provinces the highest modified multi-dimension 
poverty degree reached 45.6% in the River Nile Province and the minimum 
modified multi-dimension poverty reached 33.2% in the Northern Province, 
while poverty degree in Khartoum Province reached 35.7%.
   In the Eastern provinces registered the highest degree of modified multi-
dimension poverty as it reached 65.6% in Gadaref Province and the 
minimum multi-dimension poverty degree reached 57% in the Red Sea 
Province, while poverty degree in Kassala Province reached 65.5%.
      In the central provinces the highest degree of modified multi-dimension 
poverty reached 73.4% in the Blue Nile Province and the minimum degree 
of modified multi-dimension poverty reached 45.3% in Gezeira Province, 
while poverty degree in the White Nile and Sinnar Provinces reached 58.4% 
and 72.2% successively.
         In the western provinces the highest degree of modified multi-
dimension poverty reached 70.8% in West Darfor Province and the 
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minimum modified multi-dimension poverty degree reached 64% in North 
Darfor, while the degree of poverty in North Kordofan, South Kordofan and 
South Darfor reached: 68.8%, 68.3% and 70.2% successively.
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